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وام ۱۰۰میلیونی مسکن در راه است؟
نسخه جدید بانکی ها برای خروج مسکن از رکود

در روزهایــی که اقتصاد ایران با مشــکل 
رکود- تورمی دست و پنجه نرم می کرد، 
راهکارهــای فروانی برای خــروج از این 
وضعیت توســط کارشناســان اقتصادی 
ارائه می شــد. در دوران دولت گذشته در 
برخی موارد ســوء مدیریت ها و از ســوی 
دیگــر تحریم ها باعث شــده بــود که هر 
روزی که می گذشت مشکلی بر مشکلات 
اقتصادی کشــور اضافه شود. با روی کار 
آمدن دولت یازدهم، تیم اقتصادی دولت 
در اولین اقدام ســعی کرد به هر شــکل 

ممکن نرخ تورم را کاهش دهد.
در واقــع دولــت هنگامــی کــه دولت را 
بــه دســت گرفت، کشــور تــورم بیش از 
۴۰درصد را تجربه می کــرد، اما امروز بر 
اســاس گزارش بانک مرکزی نرخ تورم 
نزدیک به ۱۵درصد است. اما این کاهش 
تورم هم زمان با خروج اقتصاد کشــور از 
رکود نبوده است. به عبارت دیگر هم زمان 
با کاهش تــورم در کشــور شــاهد رونق 
اقتصادی نبوده ایم. حتی در برخی موارد 
به دلیل سیاســت های ضد تومری دولت 
شاهد رکود بیشتر اقتصاد در برخی موارد 
نیــز بوده ایــم. البته چنــدی پیش رئیس 
جمهور در اظهاراتی وعده خروج از رکود 
را اعلام کرد اما مردم و فعالان اقتصادی 
هنوز شــواهدی مبنی بر خــروج از رکود 

در زندگــی و فعالیت هــای اقتصادی خود 
مشاهده نکرده اند و یا به عبارت دیگر تاثیرات محسوس 

آن را مشاهده نکرده اند.
برخــی از کارشناســان معتقدند که یکــی از راهکارهای 
خــروج  از رکود اقتصادی ایجاد رونق در بخش مســکن 
است. به همین دلیل در ماه های اخیر زمزمه های فروانی 
مبنی بر افازیش میزان وام بانیک خرید مسکن به گوش 

می رسد که البته هیچ گاه محقق نشد.
در همین زمینه امروز رئیس کانون سراسری انبوه سازان 
کشــور از مراحل نهایی توافق این کانون با بانک مسکن 
برای پرداخت تســهیلات ۱۰۰میلیونی به تولید مسکن 

خبر داد.

پیشنهاد ۱۲۰میلیونی برای وام مسکن!
جمشــید برزگر ظهر امروز در نشست خبری اظهار کرد:  
طبق جلسات شــورای برنامه ریزی مسکن و ساختمان 
در برنامه ششــم توســعه برنامه هایی را به دولت، وزارت 
راه و شهرســازی و مجلس ارائه کردیم و قرار شده که وام 
ساخت مسکن تا سقف ۱۰۰میلیون تومان افزایش یابد 
البته پیشــنهاد ما ۱۲۰میلیون است اما توافق با پرداخت 

۱۰۰میلیون در مراحل نهایی خود قرار دارد.
وی افزود: این تســهیلات به تولید داده می شــود و قابل 
انتقال به خریداران است. اعضای انجمن های انبوه سازان 
اســتان ها کــه پروانه صلاحیــت دارند این تســهیلات را 
دریافت می کنند و تا خانه هایی را برای اقشار جامعه بسازند.

انتقاد از استیضاح وزیر مسکن
رئیس کانون سراســری انبوه ســازان کشور در خصوص 
استیضاح وزیر راه و شهرسازی گفت: این یک استیضاح 
سیاسی اســت. آقای آخوندی دغدغه اش تامین مسکن 
مورد نیاز جامعه اســت و تمام هــم و غم خود را برای این 
منظور گذاشته تا بتواند اقشار جامعه را در قالب تسهیلات 
کم بهره صاحب خانه کند که انشــاء الله حتما هم اجرایی 

می شود.
برزگــر ادامه داد: در ایــن وضعیت که وزیــر می خواهد 
امســال مســکن مهر را جمع و جور کنــد از نمایندگان 
می خواهیم که به استیضاح رای ندهند تا کمکی باشد به 
حوزه مسکن، انصافا اداره کردن وزارت راه و شهرسازی 
کار بسیار بزرگی اســت که امیدواریم این استیضاح با نه 

نمایندگان مواجه شود.
وی با بیان این که هفته آینده همایش سالانه انبوه سازان 
در ۱۳ مهر ماه، روز جهانی اســکان بشر برگزار می شود، 
گفــت: محورهای این همایش به بررســی نقش صنعت 
ساختمان در برنامه ششم توسعه و همچنین طرح جامع 

مسکن می پردازد.

قانون مالیات برای ساخت و ساز نباید اجرا 
شود!

رئیس کانون سراســری انبوه ســازان کشــور با انتقاد از 
اصلاحیــه قانون مالیات های مســتقیم گفــت: قانون 

مالیات ها با توجه به فشارهایی که به بخش ساخت و ساز 
وارد می کند اگر این قانون اجرا شــود برای تمام حوزه ها 

مشکل ایجاد می کند.
برزگــر همچنین به انتخابات ســازمان نظام مهندســی 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: نقــاط ضعف و قــوت قانون 
نظام مهندســی باید بررسی شود لازم اســت تا در مقابل 
هــر پرداختی یک بســته خدمتــی ارائه شــود و مراحل 
مشخصی در قالب خدمات پرداخت شود در حال حاضر 
همه ناراضی هستند از مردم گرفته تا دولت و به بسیاری 
از افراد دلسوز در نظام مهندســی. ما به دنبال یک نظام 

مهندسی پاسخگو هستیم.
وی با بیان اینکــه جایگاه تمام تشــکل های صنفی باید 
دیده شــود، گفت: باید آیین نامه اجرایی ماده ۲۹ نوشته 
و ابلاغ شــود تا با اجــرای این ماده کلیــه ی صنف های 
مســکن و ســاختمان ضمن نظارت بــر مجموعه تحت 
نظر خود، به تولیدات خودشــان پاســخگو باشــند. وزیر 
 قول داده انــد کــه آیین نامه اجرایــی مــاده ۲۹ اجرایی

 شود.
رئیس کانــون سراســری انبوه ســازان گفــت: صنعت 
ساختمان باید توســط افراد حرفه ای و دارای صلاحیت 
ساخته شــود هم اکنون در تمام کلان شهرها می بینیم 
که ساخت و ساز نه متولی نه سازنده و نه ناظر مشخصی 
دارد. در مقطــع رونــق همه می شــوند هم ســازنده و در 
 مقطع رکــود هیــچ نمی توانــد بــه تعهدات خــود عمل

 کند.
برزگر در خصــوص وام ۱۰۰میلیــون تومانی گفت: این 
تســهیلات بــه پروژه های بــالای ۲۰درصد پیشــرفت 
فیزیکــی اختصــاص می یابد بانــک وام را به انبوه ســاز 
می دهد کــه قابل انتقال به خریداران اســت. ســود آن 

۱۴درصد و مدت بازپرداخت آن ۲۰ساله است.
وی پیشــنهاد کانون انبوه ســازان در خصوص مالیات را 
۲۰درصد از ســود حاصله دانست و گفت: در اقتصاد هر 
کســی باید مالیات بدهد اما مالیات صنعت ساختمان به 

عنوان یک صنعت پیشرو باید شفاف باشد.
رئیس کانون سراسری انبوه سازان کشور آمار خانه های 
نیمه کاره در سطح کشور را حدود ۴۰۰هزار واحد عنوان 
کرد و گفت:  این ۴۰۰هزار واحد بالای ۵۰درصد پیشرفت 
داشــته اند که برای اتمام نیاز به حمایت دارند پیشــنهاد 
ما این اســت که از محــل ۵۰هزار میلیــارد تومان منابع 
برگشــتی مســکن مهر برای اتمام این پروژه ها استفاده 

شود.
همچنین جمشید برزگر در پاســخ به این سوال خبرنگار 
فارس مبنی بر اینکه آیا وزارت راه و شهرسازی و دولت با 
بسته پیشــنهادی کانون انبوه سازان برای بحث مسکن 
در برنامه ششــم توســعه موافقت کرده است، گفت: در 
جلسه شورای برنامه ریزی صنعت ســاختمان در برنامه 
ششم برنامه های خود را به دولت و مجلس ارائه کردیم تا 

موانع تولید برداشته شود.

بانک مرکزی از مرکز آمار ایران عقب ماند!
قــرار بود بانــک مرکزی تــا پایان 
شــهریور مــاه امســال گــزارش 
رشــد اقتصادی ســه ماهه اول را 
منتشــر کند، امــا با عدم انتشــار 
این گــزارش، مرکــز آمــار ایران 
رشــد بخش های صنعت و معدن 
در بهــار امســال را اعــلام کرد. 

بــه گزارش فارس، بــا وجود گذشــت ۶ روز از پایان 
شــهریور مــاه، بانک مرکــزی هنوز گزارش رشــد 
اقتصادی ســه ماهه اول امســال را منتشــر نکرده 

است. 
بانــک مرکزی گزارش رشــد اقتصــادی را در مدت 
زمانی معین اعلام کرده به طوری که گزارش رشــد 
اقتصادی کل ســال ۹۳ همانطور که وعده داده بود 

در ۲۴ خرداد ماه امســال منتشــر 
شــد. جزئیــات رشــد اقتصــادی 
تابســتان در هفتــم دی ماه ۹۳ و 
گزارش بهــار در ســوم مهر برای 
افکار عمومــی ارائه شــد.اما این 
بــار وعده »انتشــار گزارش رشــد 
اقتصادی بهار ۹۴ تا پایان شهریور 
ماه« محقق نشد و گمانه زنی ها نسبت به پایین  بودن 
نرخ رشد سه ماهه اول امسال را بیشتر کرده است. 
امروز مرکز آمار ایران در گزارش مجزا رشد اقتصادی 
بخش  های صنعت و معدن در فصل بهار را منتشــر 
کرده است که براســاس آن رشد بخش معدن منفی 
۰/۶درصــد و رشــد بخــش صنعت منفــی ۲درصد 

بوده است.

حجم تجارت خارجی در نیمه نخست سال به روایت گمرک
گمرک جمهوری اسلامی ایران گزارش 
داد، حجم تجــارت خارجی ایــران در 
نیم سال اول سال جاری به ۴۱میلیارد 
و ۳۴۶میلیــون دلار رســید. واردات 
کشورمان در مدت یاد شده به ۲۰میلیارد 
و ۸۵۲میلیون دلار رسید که این میزان 
واردات ۲۰ و ۴۳صــدم درصــد کمتر از 

مدت مشابه سال قبل بوده است. همچنین در شش ماهه 
اول امسال میزان صادرات غیرنفتی کشورمان به ۲۰میلیارد 
و ۴۹۴میلیون دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
۱۴ و ۱۵صــدم درصد کاهش داشــت. آمار تجارت خارجی 
غیرنفتی نشان می دهد که تراز تجاری کشورمان منفی است. 
اقلام عمــده صادرات غیرنفتی در مدت یاد شــده به ترتیب 
شامل ســایرگازهای نفتی و هیدروکربورهای گازی شکل و 

پروپان مایع شــده، پلیمرهای اتیلن به 
اشــکال ابتدایی، روغن هــای نفتی و 
روغن های حاصل از مواد معدنی قیری و 
غیرخام و هیدروکربورهای حلقوی بوده و 
عمده ترین خریداران کالاهای صادراتی 
هم به ترتیب چین، عراق، امارات متحده 
عربی، افغانستان و هند بوده اند. عمده 
واردات کشــورمان هم به ترتیب به ذرت دامی با ســهم ۳ و 
۱۷صدم درصدی از کل ارزش واردات، قطعات منفصله برای 
تولید تراکتور کشــاورزی و خودروی سواری با ۲/۸۹ درصد، 
انواع داروها متشکل از محصولات مخلوط شده یا نشده برای 
درمان و پیشگیری از بیماری با ۲/۵۵درصد و اتومبیل های 
سواری با ۲/۳۸درصد بوده که به ترتیب از کشورهای چین، 

امارات متحده عربی، کره جنوبی، ترکیه و هند بوده است.

ماجرای بخشودگی مالی 
مشترکان بدهکار 

پیــش از ایــن درمــوارد متعــدد شــاهد بودیم که 
بدهی هــای مشــترکان مخابرات بــه دلیل هک 
شــدن شــماره تماس و یا ترمینیت از طریق ثالث 
فرد رخ داده اســت که در اکثر موارد به اســتفاده 
مشــترک از گوشی های غیر اســتاندارد اشخاص 
مربــوط بوده اســت . به گزارش ایســنا، بــه گفته 
مخابراتی هــا، طی ســال های گذشــته در بحث 
تلفــن ثابت به دلیــل اینکه اغلب خط هــای تلفن 
ثابــت دارای ودیعــه بودنــد موضــوع پرداخــت 
میــان دوره ای کمتــر مورد توجه قــرار می گرفت 
و بــر همین اســاس در مــوارد متعــدد بدهی ها و 
معوقه های متعــددی برجا می مانــد . در این باره 
معاون مالی، تدارکاتی و منابع انســانی مخابرات 
اســتان تهــران از بخشــودگی مالــی مشــترکان 
بدهــکار هم زمان با نمایشــگاه تلــکام خبر داد و 
گفتــه بود: در کنــار این موضــوع در آن دوره و تا 
ســال ۱۳۸۱ شــاهد بودیم که حتی امکان ســوء 
اســتفاده هایی از برخی خط ها نیز وجود داشــت 
و گاه حتــی بدون آنکه مشــترک بدانــد از خط او 
ســوء اســتفاده هایی صورت می گرفــت و همین 
موضــوع موجب می شــد بدهی هایــی برای خط 
مربوطه ایجاد شــده و مشــترک و مخابــرات را با 
دشــواری هایی مواجه کنــد . اما طی ســال های 
اخیــر تمهیدات مختلفی در این زمینه اندیشــیده 
شــده و با توجه به اینکه در خط هایــی که با قیمت 
۵۰هزار تومان خریداری می شــوند ودیعه ای نزد 
مخابــرات قرار ندارد پس از اینکــه میزان مصرف 
مشــترک به مرز ۵۰هزار تومان رســید اما به گفته 
عبدالرضا ناجی پس از اعلام موضوع و درخواست 
برای پرداخت قبض میــان دوره، برای جلوگیری 
از بدهی های بیشــتر بــرای مدتی خط مشــترک 
به حالت یــک طرفه در خواهد آمــد . معاون مالی 
مخابرات اســتان تهران در این بــاره گفته بود که 
با ایــن وجود طی این ســال ها شــرکت مخابرات 
اســتان تهران بیــش از ۶۸میلیــارد تومان بدهی 
معوقه داشته که همان طور که اشاره شد در برخی 
مــوارد در زمینه این بدهی ها مشــترک هم مقصر 
نبوده اســت .  گاهی نیز برخی شــرکت ها بوده اند 
که اگرچــه علاقه مند به پرداخت بدهی های خود 
بودند امــا به دلیل بالا بودن حجــم بدهی امکان 
پرداخت آن را نداشتند که بر همین اساس شرکت 
مخابرات اســتان تهران به مناســبت نمایشــگاه 
تلکام امســال تخفیف های متعددی دراین زمینه 
در نظر گرفته اســت . بر همین اســاس مشترکانی 
که نام آن ها در لیست ســیاه مخابرات قرار گرفته 
می توانند بــا مراجعه بــه غرفه مخابرات اســتان 
تهران در نمایشــگاه تلکام یا دفاتر این شــرکت در 
سطح شــهر از ۴ تا ۷ مهر ماه نســبت به پرداخت 
بدهی های خود و درآوردن نامشان از لیست سیاه 
مخابرات اقــدام کننــد . ناجی ادامــه داد: پیش 
از ایــن بخش عمــده ای از خدمــات مخابرات به 
خدمــات تماس صوتی مربوط می شــد اما اکنون 
بــا توجه بــه ارائه ســرویس های متعدد از ســوی 
مخابرات، بســیاری افراد مایل هســتند نام آن ها 
از لیست ســیاه مخابرات خارج شــود تا بتوانند از 
ســرویس های جدید شــرکت مخابــرات بهره مند 
شــوند . البته باید به ایــن نکته هم توجه داشــت 
که برای مشــترکانی که خط آن ها تخلیه و ســلب 
امتیاز شده این امکان وجود ندارد که آن شماره به 
مشترک بازگردانده شــود اما بعد از تسویه حساب 
شــرکت مخابرات در راســتای رضایت مشــترک 

تلاش خواهد کرد . 

رصدخانه

نوبخت و نعمت زاده در ایران خودور
بخــت  نو قــر  با محمد
رئیس ســازمان مدیریت و 
محمدرضا نعمــت زاده وزیر 
صنعت صبح امروز به منظور 
بررســی موضــوع کمبــود 
نقدینگی ایران خودرو، به این 
شرکت خودروسازی رفتند. به 

گزارش فارس، مشکل رکود بازار خودرو و فروش 
تولیدات خودروسازان و در پی آن کمبود نقدینگی 
ایجاد شده برای این شرکت ها باعث شد تا امروز 
محمدباقر نوبخت ســخنگوی دولت و رئیس 
سازمان مدیریت به همراه محمدرضا نعمت زاده 
وزیر صنعــت در کارخانه ایران خــودرو حاضر 

شوند و در جلسه ای با حضور 
نــوروززاده رئیس ســازمان 
گسترش و نوسازی صنایع 
و یکه زارع مدیرعامل ایران 
خودرو به بررسی این مسئله 
بپردازند. جلســه نوبخت و 
نعمت زاده در حالــی امروز 
در شرکت ایران خودرو تشکیل شده که به دلیل 
برخی مشکلات مالی در این شرکت خودروساز، 
برخی شرکت های قطعه ساز عنوان کرده اند که 
دیگر حاضر به ارائه قطعات به این شرکت نیستند 
کــه در این صورت احتمال توقــف تولید برخی 

محصولات ایران خودرو وجود خواهد داشت.

تعرفه آب افزایش پیدا می کند
وزیر نیــرو با بیــان اینکه 
وزارت نیرو هیچ تصمیمی 
برای افزایــش تعرفه برق 
در کشــور نــدارد، گفت: 
افزایش تعرفه تنها مربوط 
به قیمت آب است. حمید 
چیت چیان بــا بیان اینکه 

دولت دربــاره افزایش تعرفــه قیمت آب در 
آســتانه تصمیم گیری است، گفت: شورای 
اقتصاد طی یک ماه آینــده میزان و درصد 
افزایــش قیمت و تعرفــه جدید آب را اعلام 
می کند. وزیر نیرو بــا بیان اینکه وزارت نیرو 
هیچ تصمیمی بــرای افزایش تعرفه برق در 

کشور ندارد، تصریح کرد: 
افزایش تعرفه تنها مربوط 
به قیمت آب اســت. وی 
بار دیگر نسبت به بحرانی 
بودن وضعیــت منابع آبی 
در کشــور تأکیــد کــرد و 
گفت: این مسئله بحران 
بســیار بزرگــی در کشــور اســت و وزارت 
نیــرو در چنــد ســال اخیــر برنامه ریــزی و 
تلاش های بســیاری را بــرای راه کارهای 
مدیریتــی و فیزیکــی انجــام داده و تمــام 
 موارد از ســوی وزارتخانه در حــال پیگیری

 است.

ادعای وزیر نفت درباره ۶ ماه پس از لغو تحریم ها
 : گفــت نفــت  یــر  وز
امیدواریم در نخســتین 
مرحلــه پــس از اجرای 
برجام و لغــو تحریم ها، 
٥٠٠ هــزار بشــکه بــه 
ن  یــرا ا نفــت  تولیــد 
اضافــه و پــس از ٦ ماه 

٥٠٠ هــزار بشــکه دیگــر نیــز بــه ایــن 
ظرفیــت افزوده شــود. بیــژن زنگنه در 
جمع خبرنگاران در خصوص سرنوشــت 
خــط لولــه هفتــم سراســری و صادرات 
گاز بــه پاکســتان گفت: از طــرف ایران 
این آمادگی وجــود دارد که در طول یک 

یرســاخت های  ز ســال 
لازم برای صــادرات گاز 
به پاکستان فراهم شود. 
وزیر نفت با اشاره به این 
که ایــران بــرای حضور 
ن  نســتا فغا ا ر  زا بــا ر  د
گفــت:  دارد،  آمادگــی 
علاقه مندیم در بازار فرآورده افغانســتان 
حضور جدی داشــته باشــیم و برای این 
منظــور از طریــق اســتان سیســتان و 
بــرای صادرات  بلوچســتان می توانیــم 
ســوخت در احجام عمده به افغانســتان 

کنیم. اقدام 

اقتصاد


